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A PEDAGÓGUSOK JUTALMAZÁSÁT SENKI SEM SZÜNTETTE MEG

AZ ISKOLAÜGYI MINISZTÉRIUMBAN TOVÁBBI ÁLLAMTITKÁR KEZDTE MEG A FELADA-
TOK TELJESÍTÉSÉT

Január 7-én Jozef Gönci – az olimpiai érmes sportlövő, a 
volt kiváló sportoló – az iskolaügyi minisztérium harmadik 
államtitkáraként megkezdte a rá váró feladatok teljesítését. 
Hatáskörébe a szlovákiai sport felügyelete, irányítása tarto-
zik. „A harmadik államtitkár belépését egyértelműen po-
zitív változásként értékelem. Minisztériumunk hatásköre 
és tevékenysége ugyanis rendkívül sokrétű, szerteágazó, 
és az eddigi gyakorlatban viszonylag gyakran előfordult, 
hogy a  sport területe háttérbe szorult, nem tudtunk rá 
kellő figyelmet fordítani. E változás eredményeként új 
lehetőségeink adódnak az iskolai, az amatőr, valamint a 

professzionális sport hatékonyabb támogatására is.“ – 
hangsúlyozta Martina Lubyová iskolaügyi miniszter. 
Jozef Gönci már válogatott sportolóként is szerepet vál-
lalt a Szlovák Olimpiai Bizottság munkájában, hiszen az 
aktív sportolók szakbizottságának elnökeként fejtett ki 
érdemi munkát. 2016-ban a Szlovák Olimpiai Bizottság 
(SZOB) elnökségének tagjává és a SZOB alelnökévé vá-
lasztották. Az iskolaügyi minisztérium államtitkárának 
tisztségébe Szlovákia kormánya 2018. december 12-én 
nevezte ki.

A minisztérium vezetése felhívja az érintettek figyelmét 
arra a tényre, hogy egyes médiák megtévesztő informá-
ciókat közölnek, melyek szerint az iskolaügyi minisztéri-
um megszüntette a pedagógusok számára kifizethető ju-
talmakat. Az iskolaügyi minisztérium és a pedagógusok 
között nem létezik közvetlen munkaadói-munkavállalói 
jogviszony, tehát a minisztérium közvetlenül nem jutal-
mazhatja a pedagógusokat és a nekik adható jutalmakat 
sem szüntetheti meg. Jutalmakat csak a munkaadó hagy-
hat jóvá és fizethet ki az iskolaügyi minisztérium által 
számára átutalt pénzösszegből. 2018-ban az első-máso-
dik-harmadik negyedévben a kifizetett jutalmak összege 
összesen 30,2 millió euró volt, ami 3,4 millióval haladta 
meg az előző év hasonló időszakában kifizetett jutalmak 
nagyságát. (A 2018-ban kifizetett teljes összeg csak 2019 
tavaszán lesz ismeretes.) Fontosnak tartjuk külön hangsú-
lyozni, hogy ugyancsak megtévesztő az az információ is, 
mely szerint az előző évben csak azokban az iskolákban 
kaptak jutalmat a pedagógusok, amely iskolák a belügymi-
nisztérium hatáskörébe tartoznak. Az iskolaügyi minisz-
térium hatáskörébe tartozó iskolák pedagógusainak jutal-
mát az iskola fenntartója az iskolaügyi minisztérium által 
számukra átutalt törvényes normatívából fedezte, és ezen 

a téren ebben az évben sem történik változás. Ugyan-
csak fontosnak tartjuk hangsúlyozni, hogy 2016 szept-
emberétől 2019 januárjáig a pedagógusok fizetése össze-
sen 22 százalékkal növekedett, és 2019. január elsejétől 
a kormány további 10 százalékos emelkedést hagyott 
jóvá. Ezt az emelkedést kormányhatározat és törvény is 
garantálja. Tehát az értékelt időszak alatt a pedagógu-
sok fizetése összességében 32 százalékkal emelkedett, és 
az átlagfizetés 2019-ben immár közel 300 euróval lesz 
magasabb, mint 2015-ben. E kormány tevékenységének 
köszönhető, hogy a pedagógusok átlagfizetése a 2015-
ös 954 eurós szintről 2020-ban 1377 euróra emelkedik, 
ami 44 százalékos emelkedésnek felel meg. „A pedagó-
gusok jutalmazását végképp nem szüntettük meg, hi-
szen a jutalmak nagyságáról és kifizetésükről az iskolák 
fenntartói döntenek. Januártól szeptemberig a tanítók 
a minisztériumtól átutalt pénzösszegből összesen 30,2 
millió euró jutalmat vettek át, személyi fizetésként pe-
dig további 50,6 milliót. A pedagógusok ugyanis teljes 
mértékben megérdemlik a fizetésemelést, amely a leg-
utóbbi rendelkezések értelmében már teljesen átlátha-
tó és a törvény által is garantált.“ – szögezte le Martina 
Lubyová iskolaügyi miniszter.
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Az iskolaügyi tárca teljes mértékben visszautasítja azo-
kat a  médiában megjelent információkat, amelyek tör-
vénysértéssel vádolják a  minisztériumot a  tudományos 
kutatás és fejlesztés segítését célzó anyagi támogatás el-
osztásában. A  minisztérium határozottan cáfolja ezeket 
a  vádakat. Azoknak a   közszférában működő intézmé-
nyeknek és szervezeteknek – amelyek a  tevékenységük 
folytatásához szükséges állami támogatásért folyamod-
nak – a központi állami regiszterben való  regisztációs 
kötelezettségét a  315/2016-os sz. törvény szabályozza. 
Ez a törvény egyúttal több olyan törvényt is módosított, 
amelyek e tárgykörre vonatkoznak, azonban nem érin-
tette azt a jogi normát, amelynek a célja kifejezetten a fej-
lesztés stimulálása. Ez a jogi norma (Zákon o stimuloch) 
ugyanis az Európai Unió Bizottsága által 2014. június 17-
én 651/2014 sz. alatt elfogadott rendeletének a transzpo-
zíciója, amely teljesen sajátos eljárási folyamatot ír elő. 
Ez a törvény ugyanis kifejezetten hangsúlyozza, hogy a 
megítélt dotáció – vagyis a fejlesztés segítése – egyértel-
műen az állam részéről nyújtott támogatás (összhangban 
az állami segítségnyújtást szabályozó törvénnyel), amely 
nem szabja feltételül a közszférában működő partnerek 
kötelező regisztrációját. Tekintettel arra, hogy a minisz-
térium ebben az esetben sem járhatott el önkényesen, 
hanem szigorúan csak a  törvény szellemével összhang-
ban, nem volt lehetősége arra, hogy a fejlesztési támoga-
tásra pályázók közül kizárja azokat a szervezeteket vagy 
intézményeket, amelyek a pályázat leadásának időpont-
jában nem voltak bejegyezve az állami nyilvántartásba. 
Természetes azonban, hogy a  támogatásban részesültek 
önálló kezdeményezésük és döntésük alapján bejegyez-

tetik magukat az állami nyilvántartásba – összhangban 
a 315/2016 sz. törvényben megfogalmazottakkal. Az el-
mondottakkal összhangban a minisztérium ezúttal is fel-
hívja a pályázók figyelmét, hogy regisztrálják magukat, 
vagyis teljesítsék a törvény által előírt kötelességüket. A 
fejlesztés stimulálásával kapcsolatos törvény számtalan 
olyan feltételt sorol fel, amelyeket a pályázóknak teljesí-
teniük kell. A pályázatok értékelése is összhangban volt a 
törvényben előírtakkal, hiszen teljes mértékben függet-
len, szakszerű és átlátható volt. Minden pályázat értéke-
lése négy fordulóban történt. Az első fordulóban a beér-
kezett pályázatokat csak formai szempontból értékelték, 
a második fordulóban a vállalkozói szféra sajátosságait 
kiválóan ismerő szakember mellett az adott probléma-
kört tökéletesen ismerő szakember is véleményezte-érté-
kelte a pályázatot. A harmadik körben további két olyan 
szakember véleményezte a pályázatokat, akik a kutatás 
és fejlesztés terén az adott témakör elismert szakem-
berei, majd a negyedik körben 11 tagú szakbizottság 
döntött szavazással a pályázatok sorsáról. Az értékelés 
folyamatában összesen 174 szakvéleményt dolgoztak 
ki a szakemberek. Az értékelő szakemberek nevét csak 
az ő beleegyezésük után lehet nyilvánosságra hozni. A 
minisztérium már ezen a téren is megtette a szükséges 
lépéseket. Fontosnak tartjuk megjegyezni azt is, hogy 
a pályázó intézetek, vállalatok működésének feltételeit, 
körülményeit bíráló médiahírek is teljes mértékben meg-
tévesztők, hiszen az érintett törvény ezzel kapcsolatban 
semmiféle kritériumot nem szab meg, tehát a miniszté-
rium sem követelhet olyan esetleges feltételeket, amelyek 
nincsenek összhangban a törvényi követelményekkel.
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